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ادامه از صفحه 3

همان طور که انتخابات مجلس هم به همین 
شکل است و در گوشه و کنار، نمایندگانی انتخاب 
می کند و این در واقع برمی گردد به تشکیل یک 
اتاق با ساختار جدید که من آن زمان دنبال تغییر 
قانون بودم و موفق نشدم و این قانونی که اخیرا 
دنبال تصویب آن هستند کمی از مشکلات را 
به نظر من حل می کند، اما مشکلات اساسی و 

ساختار اساسی را در برنمی گیرد.

آقای جلال پور، جمع بندی و ارزیابی شما 
از انتخابات پیش روی اتاق ها چیست و برای 

بهبود اوضاع چه پیشنهادی دارید؟
من بارها عرض کردم، در این 20 سالی که 
بهترین  داشتم،  و مسئولیت  بودم  اتاق  در  من 
انتخابات و بهترین حضور بخش خصوصی بدون 
بدون  همچنین  و  حاکمیت  و  دولت  دخالت 
هیچ گونه غرض ورزی، مهم ترین مساله است. این 
اگر اتفاق بیفتد شرایط اتاق ها به بهتر و بهینه 
شدن و ورود افراد با توان و ظرفیت بیشتر و واقعا 
شایستگی و لیاقت بیشتر می انجامد. توصیه ام 
به اتاق ها هم این است که تا آن جا که می توانند 
افراد بزرگ و مجموعه های بزرگ را دعوت کنند 
که حرف برای گفتن داشته باشند و مطالبی که 
می آورند ملی و کلان کشور باشد. اگر این اتفاقات 
بیفتد حتما می تواند یک انتخابات خوب باشد و 

می تواند یک اتاق موثر و فعال باشد.
ارزیابی شما چیست؛آیا واقعا این اتفاق 

خواهد افتاد؟
اندازه ای هم خیر، به  تا  بله، ولی  اندازه ای  تا 
نظرم این دوره برخی از دخالت ها زیادتر شده و 
به  همواره  من  است.  ناسالم  رقابت ها  از  برخی 
کاندیداها توصیه می کنم شما آبروی این شهر، 
اتاق و بخش خصوصی هستید و باید حفظ آبرو 
کنید. متاسفانه بعضی از اشکالات در انتخابات 
از فضای کلی کشور  ناشی  این  اما  دارد،  وجود 
است. در خیلی از جریانات این اشکالات وجود 
در  گاها هست،  انتخابات مجلس هم  در  دارد. 
انتخابات ریاست جمهوری هم هست، در انتخابات 
شورا هم وجود دارد و چاره ای جز این که به همین 

شرایط تن بدهیم، نداریم.

زیاد حضورتان در  به تجربیات  با توجه 
کسانی  می کنید  فکر  مختلف،  اتاق های 
که در هیات مدیره اتاق یا هیات نمایندگان 
چه  باید  بشوند،  انتخاب  است  قرار  اتاق 

ویژگی هایی داشته باشند. 
وقتی کسی وارد اتاق می شود باید سه شاخصۀ 
اتاق را جدی بگیرد. اول باید اتاق را، کار اتاق و 
فعالیت در اتاق را به عنوان یک کار ملی و با نگاه 
به منافع ملی تعریف کند. مهم ترین اصل، منافع 
ملی است. حتی منافع استانی به جای خود و 
منافع موضوعی اصلا جایگاهی ندارد و همۀ این ها 
باید در راستای منافع ملی دیده شود. صنعت 
پسته انجمنی دارد یا شهرستان رفسنجان اتاقی 
اگر  دارد.  کرمان  اتاق  زیرمجموعۀ  عنوان  به  را 
بخواهد  رفسنجان  شهرستان  یا  پسته  صنعت 

نگاه به پسته یا نگاه به شهرستان بکند، شاید 
توسعۀ کشت پسته یا افزایش قیمت پسته یا به 
هر دلیلی صنعت پسته را بخواهند فقط در نظر 
بگیرند، چه بسا این مساله برای استان کرمان و 
حتی کشور ایران منفعت لازم را نداشته باشد و 
ضد منافع ملی باشد. پس هر تصمیمی که در 
هر موضوعی و در هر جغرافیایی گرفته می شود، 
اولین شرط این است که نگاهش به منافع ملی 

باشد و در راستای منافع ملی.
شرط دوم این است که باید درب اتاق ها به 
اتاقی نباید انحصاری  باز باشد. هیچ  روی همه 
باشد، هیچ اتاقی نباید درب را به روی جناح ها و 
گروه های مختلف، موضوعات مختلف، جغرافیای 
کرمان  اتاق  در  یعنی  ببندد.  استانش  مختلف 
اصلاح طلب  اصولگرا،  معتدل،  خط  جناح  باید 
فرهنگی،  اجتماعی،  سیاسی،  بخش های  در 
فضای  با  که  کسانی  مجموعۀ  و  دانشگاهی 
کسب و کار سر و کار دارند حضور پیدا کنند. 
شهرستان های مختلف، مجموعه های موضوعی 
مختلف، صنعت و کشاورزی و بخش های مختلف 
اقتصادی. پس همه گیر بودن یکی از اصول اصلی 
است که درب اتاق باید به روی همه باز باشد و 

آغوش اتاق برای همه گشوده باشد. 
مسالۀ سوم، اتاق ها باید کار علمی، شایسته، 
منطقی و فاخر عرضه  کنند. از اتاق ها توقع است 
هر کاری را در هر زمینه ای ارائه می دهند پشت 
آن مستندات و مکتوبات و استدلالات منطقی 
و علمی وجود داشته باشد و حتما این کارها را 
با مراکز پژوهشی که دارند، توان مالی که دارند، 

ظرفیتی که دارند، نیروهایی که دارند می توانند 
انجام بدهند. بنابراین همۀ کسانی که وارد اتاق 
می شوند باید این اصل را به عنوان اصول اصلی 

اتاق بدانند و به آن پایبند باشند.

آقای جلال پور، شما در اتاق های کرمان و 
تهران دوره های موفقی داشتید، اما حالا به 
انتخابات ورود نمی کنید، می خواهم بدانم 
چرا با توجه به این صحبت هایی که کردید، 
بازرگانی  اتاق  به  خودتان  نیستید  حاضر 

ورود کنید تا دوباره انتخاب بشوید.
اولا من به دلیل سلامت و گرفتاری که در اثر 
فشار کاری پیش آمد از اتاق خارج شدم و پزشکان 
هم آن زمان و هم الان به صورت جدی توصیه 
می کنند کار استرس زا و فشار جدی خصوصا با 
شرایط قلبی و ریوی که من دارم اصلا مناسب 
نیست و واقعا این توصیه را هم از طریق خانواده و 
هم پزشکان دارم. غیر از آن، به نظر می آید ما باید 
بپذیریم که در دوران کاری، هر کس دوره ای دارد و 
واقعا بایستی جا را برای دیگران خالی کرد. یکی از 
عیوب کشور ما این است که مناصب توسط افراد 
گرفته می شود و متاسفانه جاها خالی نمی شود و 
آدم های جدید با افکار و دیدگاه های نو به میدان 
نمی آیند. در دنیا به این نتیجه رسیده اند که 8 
سال برای یک دورۀ مدیریتی کافی و وافی است 
و واقعا می تواند اثرگذاری داشته باشد و بعد از 
آن دیگر عادی می شود، این یک تجربۀ علمی 
است و به نظرم باید به این احترام بگذاریم. ضمن 
این که سن و سال و شرایط جسم و توان آدم در 

سال های متمادی تحلیل می رود و من توان 10 یا 
15 سال پیش را در خود نمی بینم. ضمن این که 
می کنم،  همراهی  و  هستم  اتاق  کنار  در  الان 
مطالب و جلسات اتاق را دنبال می کنم و اگر 
باشد حتما  و مشورتی  تجربه  به کسب  نیازی 
کوتاهی نمی کنم. ولی بهتر است جا را باز کنیم 
تا آدم های جدید و نو بیایند و ان شاءالله اتاق هم 
پویاتر باشد و ما هم با همین توانی که داریم و 
با همین اندازه ای که تجربه داریم و با هزینه ای 
که در همین کشور برای ما شده تا این تجربه را 
کسب کنیم وظیفه داریم به اتاق و فعالین بخش 
کاری  که  الان  بدهیم.  ارائه  خدمات  خصوصی 
می توانیم انجام دهیم کم نگذاریم. همین الان 
وقت من روزی 10 تا 12 ساعت در همین مسائل، 
هم کارهای اجرایی و بخش اشتغال زایی و نیروی 
کاری چه در بخش مشاوره ای، چه خیریه ای، چه 
در بخش مسئولیت های اجتماعی در کنار هم 
می گذرد و فکر می کنم چیزی را دریغ نمی کنم، 
الّا آن چیزی که فکر می کنم نه نیاز به آن هست 

و نه توانش وجود دارد.

و اگر حرف و توصیه ای هم باقی مانده 
است بفرمایید.

توصیه ام همان بود که به رقبا گفتم. گاهی 
تخریب  و  دارند  ناسالم  رقابت  رقبا  می بینم 
رکن  که  اصلی  وظیفۀ  و  اتاق  اصل  می کنند. 
کاری  آن  برای  می خواهیم  ما  و  است  اساسی 
عملا  و  می برند  سوال  زیر  بدهیم  را  انجام 
آبرو  حفظ  موقعیت،  حفظ  بایستی  که  آن چه 
مد  را  بدهیم  انجام  آن  برای  حیثیت  حفظ  و 
نظر قرار نمی دهند. همین مرا نگران می  کند. 
استدعا دارم در این زمینه دقت کافی را داشته 
 باشند و امیدوارم این انتخابات به خوبی برگزار 

شود.

گروه جامعه: پس از گذشت حدود 1/5سال 
از مرمت عمارت تاریخی »تخت درگاه قلی بیگ« 
در شهر کرمان، این بنا مجدد، در معرض آسیب 
قرار گرفته و بیم آن می رود در آینده ای نزدیک، 
افراد کارتن خواب  به پناهگاهی برای معتادان و 

تبدیل شود.
و  بشناسد  را  بنا  این  کسی  است  بعید 
تصاویری که پاییز سال 99 از وضعیت  اسف بار آن 
در شبکه های اجتماعی منتشر شد را فراموش 
کرده باشد؛ تصاویری که نشان می داد این بنای 
گوشه گوشۀ  در  بود،  رها شده  کاملا  ملی  ثبت 
کرده  سیاه  را  دیوارها  و  کرده  روشن  آتش  آن 
بودند، روی دیوارهای آن یادگاری نوشته و برخی 
و  درآورده  جا  از  را  آن  داخل  قبرهای  سنگ  از 
بنای  این  بودند. آن زمان، گفته می شد  دزدیده 
بی پناه، مورد تخریب فاجعه آمیز عده ای که گویا 

از معتادان متجاهر بودند قرار گرفته است. 
واکنش های  و  تصاویر  آن  انتشار  از  پس 
اعتراضی دوست داران میراث فرهنگی و رسانه ها، 
اداره میراث فرهنگی پروژۀ مرمت را شروع کرد و 
اگرچه اجرای آن، با فرازونشیب هایی همراه بود اما 

به سرانجام رسید. 
کاربری  تعیین  سر  بر  مناقشاتی  ادامه،  در 
نهایت،  در  اینکه  تا  گرفت  شکل  بنا  این 
میراث فرهنگی طی تفاهم نامه ای، بنا را در اختیار 
»انجمن دیده بانان میراث و تمدن کارمانیا« قرار 
داد تا فعالیت های فرهنگی در آنجا داشته باشند. 
اما به گفتۀ امید ابراهیمی مدیرعامل این انجمن، 
به دلیل اینکه برای تامین امنیت این بنا پس از 
مرمت فکر اساسی نشده، سرقت  های زیادی از آن 
صورت می گیرد؛ از سرقت کابل برق پروژکتورها 
گرفته تا همین چند روز پیش که درهای فلزی 
عمارت، دزدیده شده است. او با اشاره به وضعیت 
بحرانی که این بنا دارد، از استانداری و شهرداری 
و میراث فرهنگی می خواهد که هرچه زودتر برای 
نجات تخت درگاه قلی بیگ اقدامی انجام دهند 
تا هم حرمت این بنای تاریخی حفظ شود و هم، 
بودجه ها و تلاش های گذشته سوخت نشود و به 

نقطۀ صفر برنگردیم.
تخت درگاه قلی بیگ در دامنۀ کوه های شرق 
شهر کرمان و نزدیکی پروژۀ بام کرمان واقع شده 

است. 

محمد دانشور مولف کتاب از قلعه دختر تا 
می نویسد:  تاریخی  بنای  این  دربارۀ  دقیانوس 
»این مکان مقبرۀ یکی از نوادگان بیرام بیگ به 
صفویه  دوره  اواخر  امرای  از  قلی بیگ  درگاه  نام 
تنها  وی،  کرمان  است.  در  افشار  ایل  رئیس  و 
بعد  سال  طی 150  که  بود  افشار  معروف  فرد 

از گنجعلیخان نامش بر سر زبان ها بوده  است«.
باستانی  دکتر  از  نقلی  با  ادامه  در  دانشور 
کرمان  در  قلی بیگ  »درگاه  می نویسد:  پاریزی  
از  قسمتی  و  آورد  دست  به  مناسبی  موقعیت 
سرآسیاب فرسنگی را جزو املاک خود ساخت. 
وی در جوار باغ بیرم آباد، در دل کوه ساختمان 
نیز  کوه  پایین  در  و  آورد  وجود  به  زیبایی 
دریاچه ای ایجاد نمود و آب سرآسیاب فرسنگی 
را با مجرایی که در دل سنگ کنده بود به پایین 
دریاچه رساند، که آثار دریاچه هنوز در کنار تخت 

باقی است«.
 این بنا با شمارۀ 3۶35 در اسفندماه 13۷9 به 

ثبت ملی رسیده است.
دربارۀ وضعیت بحرانی که این بنا اکنون پیدا 
در  اسفندماه  یکشنبه ۷  ابراهیمی  است،  کرده 
دو  یادآور شد: »حدود  فردای کرمان  با  گفت وگو 
سال پیش بود که یک روز من از این بنا بازدید 
به  کردم و دیدم وضعیت بسیار اسف باری دارد 
طوری که معتادان دور تا دور آن را پارچه کشیده 
بودند و آنجا زندگی می کردند، مقدار زیادی زباله 
آتش روشن  آن  داخل  و  بنا جمع شده  این  در 
از  انتشار کلیپ و تصاویری  از  بعد  بودند.  کرده 
این وضع بنا، میراث فرهنگی حدود 300 میلیون 
مرمت  را  قلی بیگ  درگاه  تخت  و  هزینه  تومان 
کرد«.  وی افزود: »بعد از مرمت، درهایی با نردۀ 
فلزی برای بنا نصب شد تا امنیت آن تامین شود. 

شهرداری هم نورپردازی این بنا را انجام داد«.
شد،  سرپا  بنا  اینکه  از  »بعد  داد:  ادامه  وی 
در  را  بنا  این  تفاهم نامه ای  میراث فرهنگی طی 
اختیار انجمن ما قرار داد تا برنامه های فرهنگی 
بنا  این  اجرا کنیم و رفت وآمدهایی در  آنجا  در 
ابتدا به  از همان  صورت گیرد«. وی گفت: »اما 
عمارت  این  که  گفتم  میراث فرهنگی  دوستان 
امنیت ندارد و نیاز به حصارکشی و دوربین دارد 
تا هرکسی نتواند به راحتی وارد بنا شود. این را 
هم گفتم که ما هرچه هم برنامۀ فرهنگی داشته 

باشیم تا 9 شب است. بعد از آن که رفت وآمدها 
باز  می شود،  تمام  قلی بیگ  درگاه  تخت  به 
فرصتی برای سارقان و معتادان ایجاد می شود که 

به بنا آسیب خواهند زد«.
ابراهیمی با بیان اینکه با استفاده از اشیای 
کرده  تزئین  را  عمارت  داخل  سنتی  و  قدیمی 
بودیم و چندین برنامۀ فرهنگی از جمله کارگاه 
با  نمایشگاه عکس  و  نمایشگاه صنایع دستی  و 
عنوان »کروکی های آموزشی یک معلم از معماری 
ایران« که آثار دکتر حجت گلچین عضو هیات 
برگزار  هم  را  بود  کرمان  باهنر  دانشگاه  علمی 
محلی  قلی بیگ،  درگاه  »تخت  افزود:  کردیم، 
دانشگاه  استادان  و  دانشجویان  رفت وآمد  برای 
نفر  از جمله حضور 100  تورهایی  و حتی  شد 
از دوچرخه سواران سراسر کشور را در این محل 

برگزار کردیم«.

سرقت ها آغاز شد
وی بیان کرد: »اما مدتی بعد از شروع فعالیت 
ما، سرقت ها از این بنا شروع شد. ابتدا کابل برق 
درگاه  تخت  بالای  قسمت  در  که  پروژکتوری 
قلی بیگ بود را بریدند و بردند. فضا تاریک شد، 
برای رفع این مشکل، پیگیری کردیم، شهرداری 
پروژکتورهای پایین را روشن نگه می گذاشت تا 

این محیط، از تاریکی مطلق خارج شود«.
پنجره های  سارقان،  این،  از  »بعد  افزود:  وی 
نداشتند،  حفاظ  که  را  عمارت  چوبی  مشبک 

شکستند و برخی اشیای داخل بنا را بردند«.
دیدیم،  را  شرایط  این  »وقتی  داد:  ادامه  وی 
دو پنجرۀ بنا را جدا کردیم تا مورد سرقت قرار 
نگیرد، وسایلی هم که احتمال سرقت آن وجود 
این،  از  بعد  ولی  بردیم  انبار  داخل  به  را  داشت 
است  قدیمی  درهای  به  مربوط  که  چفت هایی 
را دزدیدند تا اینکه چند شب پیش، حفاظ های 
بردند.  و  بریدند  با دستگاه هوابرش  را  فلزی  در 
البته قبل از این، میلۀ پروژکتور را هم با هوابرش 
ابراهیمی گفت: »سرقت ها  و دزدیده اند«.  بریده 
ادامه داشت تا اینکه جمعه شب، درهای چوبی را 

شکستند تا وارد بنا شوند«.
وی یادآور شد: »حدود دو ماه است که برق 
این بنا کاملا قطع شده و سرقت ها در تاریکی 

انجام می شود«.

رسیدگی فوری نیاز است
سرقت ها،  شروع  زمان  از  اینکه  بیان  با  او 
میراث فرهنگی  اطلاع  به  را  اتفاقات  این  همۀ 
برق،  کابل  سرقت  از  »بعد  افزود:  رسانده ام، 
وجود  فرهنگی  برنامه های  برگزاری  امکان  عملا 
نداشت و ما فقط به آنجا سر می زدیم و زباله ها 
روشن  آتش  که  جاهایی  یا  می کردیم  جمع  را 
می کردند، ردّ آتش را تمیز می کردیم و خیلی 
مشغول  آنجا  در  معتادان  که  می دیدم  اوقات 
داد: »در  ادامه  مصرف موادمخدر هستند«. وی 
این مدت، به هر سختی که بوده، نگذاشتیم بنا 
قلی بیگ  درگاه  تخت  اکنون  اما  بماند  متروکه 
مدیرعامل  است«.  رسیده  بحرانی  وضعیت  به 
انجمن دیده بانان میراث و تمدن کارمانیا تاکید 
و  میراث فرهنگی  و  استانداری  است  »نیاز  کرد: 
شهرداری و هر ارگان و سازمان دولتی یا شخصی 
و حتی  باشد  تاریخی  بناهای  بتواند حامی  که 
خانواده های افرادی که در این بنا دفن هستند 
کمک کنند تا فکری به حال امنیت تخت درگاه 
قلی بیگ شود«. وی اظهار کرد: »این عمارت در 
وضعیت بسیار آسیب پذیری قرار گرفته و اگر به 
موقع اقدامی نشود، همۀ هزینه های هنگفتی که 

پیش از این شده نیز سوخت می شود«.
هم  الان  همین  اینکه  بیان  با  ابراهیمی 
برای رسیدگی به وضعیت بنا دیر است، گفت: 
بناهای  به  »از دوست داران میراث و علاقمندان 
تاریخی هم تقاضا دارم اگر در ساعات شب در آن 
محدوده تردد می کنند، توجه کنند و اگر دیدند 
کسی در آنجا در حال تخریب و سرقت یا صدمه 

زدن به بناست، به پلیس اطلاع دهند«. 

بنا حصار می خواهد
وی در ادامه، در پاسخ به این پرسش فردای کرمان 
که آیا تفاهم نامه ای که با میراث فرهنگی داشتید 
انجمن  اختیار  در  بنا  و  است  برقرار  همچنان 

شماست؟ گفت: »بله اما به صورت اسمی است 
چرا که هیچ کاری نمی شود آنجا انجام داد. برق و 
آب و امنیت نیست. اوایل بسیار پیش می آمد که 
در حال اجرای برنامه های فرهنگی بودیم، ناگهان 
عده ای پشت بنا جمع می شدند و سیگار یا قلیان 
می کشیدند. نمی توان به این افراد چیزی گفت. 
این بنا باید حصار و دیوار داشته باشد. عکس های 
قدیمی بنا هم نشان می دهد که در دورۀ قاجار 
دیوار داشته و همین، مانع از این می شده هرکسی 
که خواست، وارد شود«. وی اضافه کرد: »بارها این 
خواسته را از میراث فرهنگی داشتیم ولی متاسفانه 

تاکنون اقدامی نشده است«.

بودجه نیست
ابراهیمی در پاسخ به این پرسش فردای کرمان 
چه  شما  پیگیری هایی  به  میراث فرهنگی  که 
واکنشی داده است؟ توضیح داد: »چند روز پیش 
که درهای فلزی را دزدیدند، هم شفاهی به مدیرکل 
میراث فرهنگی و دو معاون ایشان گفتم و هم در 
قالب نامه مسائل و مشکلات این بنای تاریخی را 
نوشتم که بعد از آن، آقای فعالی اطلاع دادند که 
بنا  این  به  بیش تر  تا  یگان حفاظت گفته اند  به 
سر بزنند«.  وی افزود: »موضوع اما این است که 
یگان حفاظت در ساعات شب به بنا سر نمی زند 
در حالی که سرقت ها و تخریب ها در شب انجام 
آقای  نهایت،  »در  داد:  ادامه  ابراهیمی  می شود«. 
انجام  کاری  نمی توانیم  فعلا  که  گفتند  فعالی 
بدهیم. در بودجۀ سال آینده اعتباری برای تخت 
اعتبارات  ولی  گرفته ایم  نظر  در  قلی بیگ  درگاه 
میراث فرهنگی در حدی نیست که بتوانیم همۀ 
کارهای مورد نیاز بناهای تاریخی را انجام دهیم«.  
وی تاکید کرد: »در شرایط فعلی، برای جلوگیری 
از تخریب و آسیب بیش تر تخت درگاه قلی بیگ 
و  شهرداری  و  استانداری  همکاری  و  حمایت  به 

دوست داران میراث فرهنگی نیاز است«. 

 اتاق بازرگانی باید تشکل محور بشود

تخریب چند بارة یک بنای ثبت ملی در کرمان؛ 

 تخت درگاه قلی بیگ در وضعیت بحران!


